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Indledning

År 2010 var et produktivt år, hvor personalet i MILJØPUNKT Vesterbro/Sydhavn endnu engang fi k sat deres præg på bydelens udvikling. Vi fortsatte 
med vores primære fokusområder: Vesterbro Naturværksted & Sydhavnstippen og fi k både udbygget og konsolideret vores opgaveportefølje. Vi for-
fulgte vores egne ambitiøse succeskriterier og formåede i stor at gøre det endnu bedre.

Der var selvfølgelig også alle de andre opgaver, aktiviteter og events, som vi ogsa fandt tid til og som vi, på en professionel og strategisk måde, 
fulgte op på.

Alt i alt var 2010 et godt år, hvis det ikke lige havde været for Københavns Kommunes budgetforlig 2011. Som lyn fra en klar himmel besluttede for-
ligspartierne, at den kommunale støtte til de 8 miljøpunkter i København fjernes fra d. 1. juli 2011. Otte års erfaringer og opbygning af netværk og 
arbejdsmetoder blev med et pennestrøg ødelagt og opgaven med ”at støtte og udvikle det lokale miljøarbejde” blev lagt under lokaludvalgene.

Politikere er valgt til at løbende at prioritere mellem mange nødvendige udgiftsposter i det kommunale budget og tager selvsagt en masse beslut-
ninger, som ikke er lige populære. Det er deres pligt og ret. Det er det, vi har valgt dem til at gøre. Så vi kan ikke sætte spørgsmålstegn ved deres 
beslutning. Hvad vi kan sætte spørgsmålstegn ved, er deres beslutningsgrundlag og beslutningens indvirkning på de forpligtigelser Københavns Kom-
mune har ift nationale og internationale forpligtigelser.

Baggrunden for beslutningen er et besparelsesønske og et ufatteligt dårligt researchet notat fra økonomiforvaltningen. Notatet er ufuldstændigt og 
indeholder en masse fejlagtige oplysninger og fejlberegninger, hvilket miljøpunkter har bevist og oplyst politikerne om. De har imidlertid valgt at 
vende det døve øre til og forsvare beslutningen samtidig med, at de hævder, at det lokale miljøarbejde vil få bedre vilkår fremover, og at 
aktivitetsniveauet vil blive opgraderet. Det er selvfølgeligt umuligt, når de selvsamme politikere har valgt at fjerne 60 % af vores årlige tilskud og 
lade lokaludvalgene løse den samme opgave for de tilbageværende 40 %. Det ved alle, men ingen har turde sige det højt og opfordre til at tænke 
sig om endnu engang.

Resultatet er at miljøpunkterne forsvinder og, at lokaludvalgene får en opgave de ikke selv har bedt om og som kommer til at koste dem penge. For 
bare at opretholde et minimumsaktivitetsniveau har de to lokaludvalg været tvunget til at bruge en del af deres puljemidler på opgaven. 

Så 2010 var også året, hvor vi begyndte at lukke ned. Det er brandærgerligt, men heldigvis har 4 måneders forhandlinger ført til, at Miljøpunktets to 
fastansatte medarbejdere får mulighed for at forsætte deres gode arbejde under lokaludvalgenes vinger, og at vi redder de vigtigste miljøprojekter 
fra den visse død.

Vi er ikke tilfredse, men er dog gået ind i 2011 i den sikre forvisning om, at der fortsat er kræfter i bydelen, der ønsker at arbejde for et 
bæredygtigt Vesterbro/Sydhavn, også efter d. 1. juli.
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Med 2.068 børn der modtog direkte miljø- og naturformidling i løbet  
 af 2010 opfyldte vi vores eget succeskriterie med 148%, hvilket kan  
 afl æses i den store arbejdsindsats som naturvejlederen har lagt for  
 dagen.

 Vesterbro Naturværksted er fortsat Miljøpunkt Vesterbro/Sydhavns  
 fl agskib og et eksempel på et velfunderet, velfungerende og   
 nødvendigt projekt med vedvarende effekter. Et projekt vi er meget  
 stolte af.

 Projektets positive sider vises også ved, at vi i 2010 modtog KKs  
 miljøpris. At den blev givet til os for vores eftertragtelsesværdige  
 arbejde i selvsamme uge, som BR besluttede at fjerne eksistens 
 grundlaget er blot noget viser det urimelige i den budgetmæssige  
 beslutning.

Som en fast formidlingsteknik har Naturværkstedet udgivet en pixibog med 
en historie om temaerne og pointerne i naturværkstedets formidlingsforløb 
hvert halve år, over de sidste tre år. I 2010 udgav vi pixibog nr 5 & 6. Denne 
blev omdelt til samtlige børn, der har deltaget i et forløb i den indeværende 
sæson samt til daginsititutionerne og skolerne på Vesterbro.

Pixibøgerne har udgjort et meget vigtigt redskab til at fastholde børnenes 
tilknytning til naturværkstedet samt til at minde dem om den undervisning 
de har modtaget. Vores umiddelbare tilbagemeldinger fra institutioner og 

Miljø og naturvejledning
Også 2010 var et år med stor succes og naturformidling i børnehøjde i 
Vesterbro Naturværksted. 2.068 besøgende børn har deltaget i vores 
formidlingsforløb og fået direkte miljø- og naturvejledning. Vesterbro 
naturværksted har ved at være et demonstrationsprojekt indenfor urban 
naturvejledning i en offentlig park og ved den store indsats igennem 
værkstedets 4 årige levetid, modtaget Københavns Kommunes Miljøpris 2010.

Vi har gennemført 6 temaforløb under overskrifterne: ”Fuglefoder”, ”Byens 
lyde”, ”Myrer i vores park”, ”Ormen Orla og Renofl ex”, ”Fra brød til korn” og 
”Genbrugsjulepynt”. 3 temauger lå i forlængelse af vores temaforløb.
Alle direkte formidlingsforløb var indlejret i et musisk sanseligt forløb. Der 
blev efterfølgende udgivet to pixibøger med en beskrivelse af forløbene til 
hvert barn.

Alle grupper deltager sammen med to pædagoger i formidlingstimerne. 
Deltagelse af pædagogerne på linje med børnene har en stor 
multiplikator- og brobygningseffekt til livet i daginstitutionerne. Vi oplever 
en stor interesse og engagement fra pædagogerne i vores miljø- og natur-
formidlingsforløb. Det gælder både indholdet og måden det bliver formidlet 
på. Vi får positive tilbagemeldinger og pædagogerne lader sig inspirere til at 
følge op på vores arrangementer ved en øget opmærksomhed på de kreative 
lege- og læringsmuligheder bynaturen kan byde på. Det afspejler sig ikke 
mindst i det store ”run” på vores aktivitetstilbud i de sidste sæsoner.

 af 2010 opfyldte vi vores eget succeskriterie med 148%, hvilket kan  
 afl æses i den store arbejdsindsats som naturvejlederen har lagt for  
 dagen.

 Vesterbro Naturværksted er fortsat Miljøpunkt Vesterbro/Sydhavns  
 fl agskib og et eksempel på et velfunderet, velfungerende og   
 nødvendigt projekt med vedvarende effekter. Et projekt vi er meget  
 stolte af.

 Projektets positive sider vises også ved, at vi i 2010 modtog KKs  
 miljøpris. At den blev givet til os for vores eftertragtelsesværdige  
 arbejde i selvsamme uge, som BR besluttede at fjerne eksistens 
 grundlaget er blot noget viser det urimelige i den budgetmæssige  
 beslutning.
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Samarbejdet med de frivillige kræver en stor del opmærksomhed og 
tålmodighed, idet der ikke kan tales om en homogen gruppe med samme 
interesser i området og forestillinger om udformningen af haven.

I årets første halvdel har en frivillig projektmedarbejder gennemført natur-
formidling for børn og familier i gennemsnit tre gang om måneden. 
Samarbejdsprojektet blev støttet af Vesterbro Lokaludvalg og Vesterbro 
Naturværksted. Oprindelig blev projektet tilrettelagt til en helårsperiode. 
Den frivillige besluttede dog at opgive formidlingen medio 2010, fordi der 
ikke var udsigt til et honorar efter en frivillig opstartsperiode. 
En anden frivillig arrangerede en grillfest for den gruppe af fædre, som 
jævnligt giver en hånd med havepasningen.

Naturværkstedet har udviklet sig til at være meget mere end blot 
et sted med formidling til børn. Det er blevet et samlingssted og et 
sted, hvor mange aktivieteter sker uden indblanding fra vores side. 
Arealet passes af frivillige, organisationer bruger lokaliteterne, skol-
erne bruger naturværkstedet til undervisning i eget regi og området 
anvendes fl ittigt af forbipasdserende og naboer til ophold og fest. 
Det er en solstrålehistorie i ordets oprindelige forstand, for området 
var førhen kendt som et gråt skummelt sted, hvor ingen opholdt sig. 
Nu er der altid glade folk og børn i området.

Naturværksted har fået en ”Tunnelstub”, som består af et udhulet egetræ. 
Træet blev udhulet som del af et samarbejdsprojekt mellem naboer og et 
nærliggende fritidshjem, med sigte på at opbygge et tilhørsforhold til stedet.
Der er indgået et samarbejde omkring renovering af Saxoparkens legeplad-
ser med Center for Park og Natur og Hans Knudsens Instituttet, som står for 
fugleskulpturer langs stien gennem parken. Samarbejdet fortsætter i 2011 
med hensyn til en indvielse af skulpturerne og de nye legeredskaber i de 
nyåbnede dele af parken.

forældre er, at bøgerne anvendes fl ittigt og pointerne herfra har indfl ydelse 
på børnenes miljøforståelse.

I skrivende stund er vi ved at organisere en større evaluering af samtlige 6 
pixibøger og er samtidig ved at planlægge en ny og anderledes 
formidlingsteknik til brug i de kommende år.

Vi udgav 2 pixibøger i 2010. Begge skrevet af miljømedarbejder Katja 
Lange, illustreret af Erik Schrader, layoutet af Søren Ellitsgaard og 
trykt på Eks-skolens trykkeri. Pixibøgerne er en succes og lever op til 
vores egne høje ambitionskrav om et æstetisk udseende, en ind-
bydende historiefortælling og medlevende illustrationer. Alt 
sammen faktorer der sikrer bøgerne en lang levetid og en 
vedblivende aktualitet.

Der blev afholdt 9 ”Åben have”-arrangementer i 2010. Arrangementet er 
kommet for at blive og tiltrækker såvel nye, som kendte besøgere af natur-
værkstedet. Ved alle ”åben have”-arrangementer fi k børn i samvær og 
samarbejde med deres forældre mulighed for at opleve udsnit af de på det 
tidspunkt kørende temaarrangementer. Et vedblivende hit har været en gam-
mel hånddrevet symaskine til syning af små havreposer og guirlander, samt 
vores nyindkøbte håndkværne til maling af korn og havregryns-valsen. 

Haven blev i år gennemgående passet i samarbejde med frivillige. Vi har især 
tilført haven et antal nye buske og blomster fra en nedlagt taghave fra én af 
vores frivillige. Der blev doneret bambusbuske til vores vildnis, til glæde for 
børnene, som kan gemme sig, lege og balancere gennem de grønne buske.
Bambusbuskene blev plantet i samarbejde med en gruppe fædre, som dagligt 
frekventerer parken.
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Fremtiden for Vesterbro naturværksted
Arbejdet med at konsolidere Vesterbro naturværksted fortsatte i 2010, dog 
uden held mht. at fi nde nye driftsformer og projektejere. Det lykkedes os de-
rimod at opnå en forlængelse af naturvejlederens løntilskud fra Friluftsrådet.

Tilskuddet blev givet til årene 2011-13, men er kun på halvdelen af det årlige 
tilskud som vi har oppebåret i de foregående år. Hvad der så ud til at være 
et problem, viste sig senere at være godt, da tilskuddets størrelse svarer til, 
hvad der er præcedens for at give som tilskud til kommunale instanser. Ifm. 
virksomhedoverdragelsen til lokaludvalgene har det således ikke været et 
problem at overdrage tilskuddet til den nye ansættelsesmyndighed.

I 2010 har naturvejlederen kørt et opstartsprojekt til selvstændig brug af 
naturværkstedet. Institutioner kan lave en brugsaftale og får derved adgang 
til koden til nøgleskabet ved døren til naturværkstedet. Pt. har 10 institu-
tioner (daginstitutioner, Apostelkirken, skoler) lavet en brugsaftale. 
Institutionerne kan selvstændigt booke sig ind på værkstedet på de tidspunk-
ter, hvor vi ikke gennemfører naturformidling. Det var især i den varme årstid 
at naturværkstedet blev frekventeret som udeskole, eller som lokal vild oase 
til institutioner.
Naturvejlederen har arrangeret lærermøder på skoler og formidlet natur-
værkstedets muligheder som udeskolerum.

Vi konsoliderede naturvejlederens tilstedeværelse ved at få et   
 tilsagn om yderligere løntilskud. Derimod lykkedes det os ikke at
 fi nde nye organinsationsformer for Naturværkstedet. Det har været  
 vores intention fra starten, at ansvaret for drift og 
 vedligeholdelse af naturværkstedet skal overdrages til 
 Skoletjenesten i KK, men 2010 viste sig at være et strategisk dårligt  
 år at gennemføre samtaler om dette med Skoletjenesten, da denne  
 blev underlagt seriøse besparelser i løbet af året.

Naturværkstedet har fået en ler-bageovn. Ovnen er blevet jævnligt brugt til Naturværkstedet har fået en ler-bageovn. Ovnen er blevet jævnligt brugt til 
formidlingsforløb og til bagning i ”åben have”-arrangementer. 

Vesterbro naturværksted fortsætter med at udvikle sig. Vi har levet 
op til vores eget krav om, at naturværkstedet er et sted, som bebo-
erne til stadighed forundres over og oplever som et spændende sted i 
udvikling. Denne løbende forandring og udbygning sikrer, at beboerne 
og brugerne forsat interesserer sig for stedet og hele tiden får nye 
oplevelser i området, hvorved vi har større chance for at præsentere 
dem for eksperimentelle tiltag og bæredygtige bygge- og anlægsløs-
ninger.

Vi samarbejdede med institutionen Vestervang, som varetager sprogstimuler-
ing på Vesterbro. Gruppen kommer kontinuerligt til vores naturformidlings-
forløb, som vi modifi cerer til denne målgruppe. Kbh. Kommunes sprogkonsu-
lenter har ikke kunne fi nde økonomi til specifi kt sprogstimulerende udvikling 
af naturformidlingsforløb. 

Piger og drenge med anden etnisk baggrund er blevet en fast stamme af 
besøgende til ”åben have”-arrangementer. I samarbejde med pige- og 
drengeklubben i Demokratihuset har naturværkstedet deltaget i årets ”Store 
legedag” med fl adbrødbagning over åben ild.
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Vi igangsatte ligeledes arbejdet med at udarbejde en plejeplan for arbejdet. Vi igangsatte ligeledes arbejdet med at udarbejde en plejeplan for arbejdet. Vi igangsatte ligeledes arbejdet med at udarbejde en plejeplan for arbejdet. 
Året blev, i denne sammenhæng, fortrinsvist brugt til at indhente infor-Året blev, i denne sammenhæng, fortrinsvist brugt til at indhente infor-
mationer og erfaringer fra lignende projekter, afholde afklarende møder 
parterne imellem og fi nde egnet arbejdskraft til at udarbejde plejeplanen. Vi 
var så heldige, at vi fi k en henvendelse fra en landskabsarkitekt med spe-
ciale indenfor dette område og sammen med hende afsluttede vi året med at 
aftale en køreplan. 

I skrivende stund er grundlaget for plejeplanen afklaret parterne imellem og 
der søges lige nu om midler til projektet samt om støtteerklæringer fra alle 
parter. Vi regner med, at arbejdet med at forfatte selve planen kan gå i gang 
sommer 2011.

 Partnerskabet består af aktører med delvist modstridende interesser. 
 Grundejeren har en økonomisk interesse i området og andre har  
 rekreative og/eller biodiversitets interesser i området. Ikke desto  
 mindre har det vist sig at være en positiv oplevelse at have og drive  
 partnerskabet. Gennem sund og respektfuld kommunikation, 
 udarbejdes bæredygtige projekter og planer for området.   
 Forhåbentlig til glæde for både fl ora, fauna og områdets brugere.

 Partnerskabet fortsætter det fremadrettede arbejde. Efter 1. juli  
 2011 udtræder Miljøpunktet af samarbejdet, men det er vores   
 forhåbning at Kgs. Enghave Lokaludvalg vil indtræde i vores sted og  
 fortsat anvende partnerskabet til at samle interessenterne i   

 området om en fælles kurs.

Tippen Syder
Arbejdet på og med Tippen fylder meget i Miljøpunkt Vesterbro/Sydhavns 
opgaveportefølje. Det er et vitalt samarbejdeforum, som koordinerer indsat-
sen og arbejdet, arrangerer offentlige arrangementer, driver Klimanatursko-
len, vedligeholder området, sørger for fåreholdet, informerer og ikke mindst: 
planlægger den fremtidige udvikling af området.

I 2009 lykkedes det at få ændret status af området fra at være et per-
spektivområde med ret til fremtidigt byggeri til et offentligt rekreativt areal. 
I 2010 var målet derfor at anvende denne nyvundne status effektivt.

Miljøpunkt Vesterbro/Sydhavn er tovholder på det lokale grønne partnerskab, 
som tæller lokale interessenter, lokale afdelinger af nationale foreninger 
og grundejeren. Vi fortsatte med at udsætte får på halvdelen af områdets 
areal og sikre en ordentlig vedligeholdelse af det resterende areal. Vi gen-
nemførte en række offentlige arrangementer, såsom fugleture, høstpicnic, 
fåreudsætning, affaldsindsamling, en blomstersafari med By & Havn og to 
ture målrettet Sydhavns Compagniets minihøjskole og Bibliotekets barsels-
café. Derudover sørgede vi for, at klimananturskolen på området blev bedre 
udstyret, hyggeligere at opholde sig i og ved og, at bookingssystemet for 
skoleklasser blev oprettet samt igangsat.

 Partnerskabet består af aktører med delvist modstridende interesser. 
 Grundejeren har en økonomisk interesse i området og andre har  
 rekreative og/eller biodiversitets interesser i området. Ikke desto  
 mindre har det vist sig at være en positiv oplevelse at have og drive  
 partnerskabet. Gennem sund og respektfuld kommunikation, 
 udarbejdes bæredygtige projekter og planer for området.   
 Forhåbentlig til glæde for både fl ora, fauna og områdets brugere.

 Partnerskabet fortsætter det fremadrettede arbejde. Efter 1. juli  
 2011 udtræder Miljøpunktet af samarbejdet, men det er vores   
 forhåbning at Kgs. Enghave Lokaludvalg vil indtræde i vores sted og  
 fortsat anvende partnerskabet til at samle interessenterne i   

 området om en fælles kurs.
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Vesterbro Klimaplan
Vesterbro klimplan blev færdig umiddelbart inden klimatopmødet i dec. 
2009, hvorfor 2010 var året, hvor planen skulle fi nde sin egentlige anven-
delse.
Vi har distribueret planen i forskellige relevante fora, hvilket bla. har be-
tydet, at den er sendt til samtlige politikere i BR, til samtlige relevante 
embedsmænd i KK og er distribueret bredt i vores netværk.
Den vigtigste anvendelse har planen dog fundet ved at blive anerkendt af 
Vesterbro Lokaludvalg og fundet vej som bilag til Vesterbro Bydelsplan.

Skriftlige arbejder, som en klimaplan, består af ord, gode hensigter og 
egentlige forslag, men kan ikke anvendes som instrumentel handlingsplan. 
Dertil kræves en mere tilbundsgående diskussion af planens indhold, en ud-
skilning og prioritering af forslagene og en metode til realisering af de højest 
prioriterede.

Vi kom aldrig rigtig i gang med realiseringen af planens forskellige fors-
lag, idet vi afventede bydelsplanens godkendelse i BR. Denne kom først i 
efteråret 2010. Bydelsplanen har efterfølgende skulle trykkes og distribueres, 
hvilket først er sket primo 2011. Vi har derfor ikke kunne igangsætte arbej-
det med prioritering og realisering af planens forslag.

Vi afholdt dog et enkelt borgermøde, i samarbejde med Vesterbro Lokalud-
valg, hvor boligforeninger blev præsenteret for kliamaplanens indhold og for 
muligheder for tiltag og fi nansieringsmuligheder blev fremlagt og præsen-
teret.

 Vi opfyldte vores egne succeskriterier vedr. distribution af 
 klimaplanen og var medvirkende til at planen blev indarbejdet i 
 Vesterbro bydelsplan. Vi opnåede ikke at se planens forskellige 
 forslag udarbejdet til egentlige projektforslag, men dette havde vi  
 heller ikke sat som et succeskriterium.

Træer på TippenTræer på Tippen
Vi fortsatte arbejdet med at tilplante Tippens nordlige område, omkring 
Klimanaturskolen. 

Al plantning på Tippen sker i tæt samarbejde med områdets interessenter og 
må, på omrdets sydlige del, ikke ændre den bestående selvplantede naturs 
karakteristik.I den nordlige del er der allerede sket så store ændringer i 
landskabet, at vi gerne må beplante. Dog kun med hjemmehørende arter

Vi plantede, sammen med børn fra området, en række hasselbuske, 
som ad åre vil vokse op og skrærme området ved Klimanaturskolen mod 
nabogrunden, som huser en stor byggevare-industri. Derudover tilplantede vi  
det nære område omkring naturskolen med pil, hvilket naturligvis også blev 
gjort sammen med børn fra lokalområdet.

Det er desværre ikke første gang, at vi må erkende, at det er et svært om-
råde at etablere noget i, hvilket viste sig ved at en stor del af den plantede 
pil blev stjålet i ugerne herefter.

Vi opfyldte vores eget succeskriterium. Vi plantede ganske vist ikke  
 træer, men det vigtigste var, at den plantning der blev foretaget,  
 blev foretaget sammen med børn fra lokalområdet. Derved opfyldte  
 vi vores vigtigste målsætning om gennem involvering at skabe   
 et tilhørsforhold og en ejerskabsfornemmelse for området blandt  
 bydelens yngste beboere.

 træer, men det vigtigste var, at den plantning der blev foretaget,  
 blev foretaget sammen med børn fra lokalområdet. Derved opfyldte  
 vi vores vigtigste målsætning om gennem involvering at skabe   
 et tilhørsforhold og en ejerskabsfornemmelse for området blandt  
 bydelens yngste beboere.

S
ta
tu
s

 Vi opfyldte vores egne succeskriterier vedr. distribution af 
 klimaplanen og var medvirkende til at planen blev indarbejdet i 
 Vesterbro bydelsplan. Vi opnåede ikke at se planens forskellige 
 forslag udarbejdet til egentlige projektforslag, men dette havde vi  
 heller ikke sat som et succeskriterium.
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høringssvar fra lokaludvalgets side og/eller arrangementer og møder i høringssvar fra lokaludvalgets side og/eller arrangementer og møder i 
arbejdsgruppens regi. Ikke desto mindre har miljøpunkt investeret en stor arbejdsgruppens regi. Ikke desto mindre har miljøpunkt investeret en stor 
arbejdskraft i drift af gruppen og i gruppens arbejde, fordi vi vurderer aktiv-arbejdskraft i drift af gruppen og i gruppens arbejde, fordi vi vurderer aktiv-
iteten som meget væsentlig for bydelens udvikling.

 Vesterbro Trafi k og Byrumsgruppe er et væsentligt aktiv i bydelen.  
 Et forum, hvor den ‘almindelige’ beboer kan komme til orde og give  
 udtryk for ideer og problemer, som opleves i hverdagen. Bydelen  
 er stadig meget præget af en voldom trafi kbelastning og alt for få  
 grønne rekreative opholdsarealer.

 Derfor er det også vigtigt, at gruppen er blevet indbudt til at 
 revidere den gældende trafi k og byrumsplan i samarbejde med KK.

Bæredygtige haver i Reerslev
Projektet er efter afslag af en større fondsansøgning opgivet.

Studietur til Stockholm
Miljøpunkt Vesterbro/Sydhavn har efterhånden opnået stor erfaring i at ar-
rangere studieture for kolleger og fagfæller. I 2010 stod vi således bag en tre 
dages studietur til “European Green Capital 2010”, som Stockholm var blevet 
udnævnt til.

Klima+
Der blev ikke fulgt op på klima+ projektet i 2010. De mange butikker som vi 
havde besøgt i 2009 og som endnu ikke havde haft besøg af en energikonsu-
lent, måtte vi desværre skuffe, idet der ikke var økonomi til at følge op på 
projektet.

Klima+ sekretariatet blev i starten af 2010 beskåret kraftigt, hvilket 
bevirkede, at de ikke kunne hjælpe os med fi nansiering af en studentermed-
hjælp. Vi søgte derfor efter en ansat i løntilskud, som kunne overtage 
opgaven. Da dette lykkedes, måtte vi prioritere hans tid til andre, mere 
presserende opgaver, og vi kunne således ikke fortsætte arbejdet med ener-
gigennemgange af de små og mellemstore butikker på Vestrebro/Sydhavn.

 Projektet var indskrevet i årsplan 2010, men der var taget højde  
 for eventuel manglende økonomi hertil. Det må derfor anses som  
 acceptabelt, at der ikke blev foretaget sig noget vedr. Klima+ 
 butikkerne i 2010. 

Vesterbro Trafi k og Byrumsgruppe
Trafi k og byrumsgruppen har fortsat sit vigtige arbejde med at søge indfl y-
delse på udformningen af trafi kplanlægningen og byrummene på Vesterbro.

Efter at gruppen slog sig sammen med lokaludvalgets Teknik og miljøudvalg i 
2009, er gruppens indfl ydelse øget og antalet af deltagere ligeså.

Vi koordinerer arbejdet og udveksler erfaringer vha. fælles møder, fælles 
høringssvar og fælles projekter. 

I 2010 har den kommende metro-ring haft stor indfl ydelse på arbejdet i grup-
pen. Vi har været involveret i planlægningen af byggepladser og og er fortsat 
involveret i udformningen af stations- forpladserne. 

En stor del af det arbejdet, som lægges i arbejdsgruppen har ikke os som 
afsender, idet de fl este resultater af gruppens arbejde fremlægges som 

 Projektet var indskrevet i årsplan 2010, men der var taget højde  
 for eventuel manglende økonomi hertil. Det må derfor anses som  
 acceptabelt, at der ikke blev foretaget sig noget vedr. Klima+ 
 butikkerne i 2010. 
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 V
 Et forum, hvor den ‘almindelige’ beboer kan komme til orde og give  
 udtryk for ideer og problemer, som opleves i hverdagen. Bydelen  
 er stadig meget præget af en voldom trafi kbelastning og alt for få  
 grønne rekreative opholdsarealer.

 Derfor er det også vigtigt, at gruppen er blevet indbudt til at 
 revidere den gældende trafi k og byrumsplan i samarbejde med KK.
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Året blev imidlertid også brugt til netop at stadfæste samarbejdet med CPN, 
med hvilke vi har fået lavet en fast aftale om at involvere børn i alle træ-
plantninger på Vesterbro/Sydhavn. Der er således indgået aftaler med CPN om 
kommende tilplantninger i 2011.

Det ærgrer os, at det ikke lykkes os at plante en monumentskov.  
 Bydelen har brug for den, børnene har brug for den og miljøet har  
 brug for den. Vi fortsætter arbejdet fremover og holder gejsten høj  
 ved at deltage i mindre spredte plantninger i bydelen, samtidig med  
 at vi fortsætter med at arbejde for en egentlig skov.

Genbrugsjulepynt
Vi gennemførte aktiviteten i dec. 2010, men ændrede konceptet væsentligt. 
I 2010 fi k vi endnu engang et samarbejde med fl ere skoler i bydelen, som er 
gået over til, at deres julepynt udelukkende bliver lavet af genbrugsmate-
rialer. Vi udsendte inspirationskataloger og deltog i mange af skolernes og 
klassernes klippe klistre dage, sammen med en dertil hyret medarbejder, som 
både stod for praktisk hjælp og tilhørende historiefortælling.

Børnene kunne herefter selv vælge om deres julepynt var privateje eller om 
det skulle doneres til et genbrugs-jule-landskab. Denne befandt sig i et lånt 
butikslokale. Her blev al julepynt samlet i en udstilling i december måned og 
som løbende blev udbygget, efterhånden som børnene donerede julepynt.

Deltagerne på turen var begrænset til ansatte i de otte københavnske Deltagerne på turen var begrænset til ansatte i de otte københavnske 
miljøpunkter og fokuserede på de projekter og initiativer, som havde været 
med til at give Stockholm den fornemme titel. Derudover mødtes vi også med 
lokale græsrodsbaserede organinsationer, for at at høre om deres initiativer.

Studieturen var en stor succes. Den gave samtlige deltagere en masse 
ny viden, knyttede bånd mellem organinsationer og mennesker i de 
to byer og inspirerede deltagerne til nye og anderledes projektideer. 
Miljøpunkt Østerbro har således ladet sig inspirere og har været ar-
rangør af Danmarks første Carrot-mob.

Grøn Audiowalk.
Den grønne audiowalk er blevet downloaded ca. 80 gange på et år fra vores 
hjemmeside.

Det planlagte samarbejde med Kbh. Bymuseum er opgivet, efter manglende 
interesse fra museet til at organisere udlån af MP3-afspillere til de besøgende.

Vi forsøger pt. at få det lokale bibliotek til at forestå et udlån.

Børnenes Klimaskov
I samarbejde med KK forsøgte vi at stable et projekt op om tilplantning af 
et areal med træer. Vi har udpeget adskillige arealer som velegnede til en 
monumentskov. Imidlertid er sagsbehandlingstiden og beslutningsprocesserne 
temmelig lange, hvorfor der pt. endnu ikke er taget stilling til vores mange 
forslag.

Sideløbende med dette arbejde, fortsatte vi samarbejdet med Center for Park 
og Natur (CPN) om at involvere daginsititutions- og skolebørn når der skal 
plantes gadetræer. I 2010 førte dette samarbejde til et enkelt arrangement, 
hvor der blev plantet træer på Broagergade.

 Bydelen har brug for den, børnene har brug for den og miljøet har  
 brug for den. Vi fortsætter arbejdet fremover og holder gejsten høj  
 ved at deltage i mindre spredte plantninger i bydelen, samtidig med  
 at vi fortsætter med at arbejde for en egentlig skov.
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Udlånsladcykler
I 2010 indkøbte vi fl ere ladcykler og kom således op på at have 5 ladcykler til I 2010 indkøbte vi fl ere ladcykler og kom således op på at have 5 ladcykler til 
udlån. Desværre blev den ene cykel stjålet umiddelbart efter indkøb og sagen udlån. Desværre blev den ene cykel stjålet umiddelbart efter indkøb og sagen 
vedr. erstatning er endnu ikke afsluttet. Vi har derfor 4 ladcykler til udlån, 
hvoraf den ene også fungerer som scenecykel. Dette betyder, at den med 
relativt enkle midler kan omdannes til en transportable scene på 3 m2. Scene-
cyklen har været i brug til adskillige arrangementer, idet den lånes ud på linie 
med de andre ladcykler. Scenecyklen lånes imidlertid også ud til organisation-
er i andre bydele.

 Vores ladcykler har været udlånt 78 % af årets dage, hvilket er lidt  
 mindre end i det foregående år. Årsagen hertil er, at årets første  
 måneder var præget at uforholdsmæssigt meget sne som 
 traditionelt altid betyder mindre udlån.

 Med udlånet afl aster vi vejnettet og giver folk mulighed for at trans 
 portere sig og selv og varer på en bæredygtig måde. Vi kan ikke  
 sætte tal på, men tror selv, at vi har bidraget til en mindre 
 CO2-udledning, idet vi formoder, at folk der anvender vores cykler,  
 ville have være nødsaget til at benytte sig af biltransport, hvis de  
 ikke havde mulighed for at låne hos os.

Projektet blev afsluttet umiddelbart inden jul, hvor udstillingen holdt åben og 
julepynten blev solgt til fordel for nødlidende børn i Pakistan. Arrangementet 
blev krydret med historiefortællinger, risengrød og kaffe. Der blev indsamlet 
ca. 4.000,- til UNICEF.

 Et fantastisk projekt, hvor børnene både fi k en god fornemmelse for  
 gen- og forbrug.

 Projektet genererede stor lokal omtale i medier og blandt de mange  
 beboere som fi k indblik heri via at se udstillingen vokse dag for dag.

 Vi fravalgte at pynte et juletræ på Rådhuset, som vi har gjort de  
 foregående år, idet vi vurderede projektets virkning som væsentlig  
 større, når det foregik i det offentlige rum og med direkte 
 involvering af de mange børn, skolelærere og forældre.

Vi udgav, tillige med tidligere år, en række inspirationsmaterialer til beboere 
i vores bydele mhp. afholdelse af en mere bæredygtig jul. Folderne “En 
bæredygtig pakkekalender” og “Tips til en grøn jul” blev uddelt fra forskel-
lige butikker og kulturhuse i bydelene og efterspørgslen var stor.

I forlængelse af juleindsatsen arrangerede vi også et offentlig arrangement 
på Vesterbro Torv, hvor vi, i samarbejde med KK, genbrugte juletræer og 
sørgede for fl isning af det resterende materiale. Flis som folk kunne vælge at 
tage med hjem til potteplanter og gårdbeplantning eller som blev bortkørt til 
senere anvendelse i byens parker.

Oplysning om en bæredygtig jul er efterspurgt. Det er ikke kun os 
fagidioter, som fortvivler over julens forbrug og smid-væk kultur. Også 
den ‘almindelige’ beboer ønsker at kunne gøre ting på en anderledes 
måde, hvorfor vi opfatter vores indsats på dette område, som både 
meget nødvendigt men også meget velkomment.

 Et fantastisk projekt, hvor børnene både fi k en god fornemmelse for  
 gen- og forbrug.

 Projektet genererede stor lokal omtale i medier og blandt de mange  
 beboere som fi k indblik heri via at se udstillingen vokse dag for dag.

 Vi fravalgte at pynte et juletræ på Rådhuset, som vi har gjort de  
 foregående år, idet vi vurderede projektets virkning som væsentlig  
 større, når det foregik i det offentlige rum og med direkte 
 involvering af de mange børn, skolelærere og forældre.
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 Vores ladcykler har været udlånt 78 % af årets dage, hvilket er lidt  
 mindre end i det foregående år. Årsagen hertil er, at årets første  
 måneder var præget at uforholdsmæssigt meget sne som 
 traditionelt altid betyder mindre udlån.

 Med udlånet afl aster vi vejnettet og giver folk mulighed for at trans 
 portere sig og selv og varer på en bæredygtig måde. Vi kan ikke  
 sætte tal på, men tror selv, at vi har bidraget til en mindre 
 CO2-udledning, idet vi formoder, at folk der anvender vores cykler,  
 ville have være nødsaget til at benytte sig af biltransport, hvis de  
 ikke havde mulighed for at låne hos os.
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Din cykelby
I 2010 husede KK den internationale Velo-City konference og miljøpunkterne 
arrangerede i den anledning lokale events og kampagner om brugen af cyklen 
som bæredygtigt transportmiddel. På Vesterbro/Sydhavn valgte vi at satse på 
noget blivende og noget involverende, hvorfor vi, i samarbejde med Vester-
bro Bladet og Kgs. Enghave Bladet, arrangerede en national fotokonkurrence 
under titlen “Din Cykelby”.

Samtlige fotografer, amatører såvel som professionelle, blev indbudt til at 
tage fotos under denne titel. Eneste krav var at billederne skulle tages i vores 
bydele. Sideløbende med konkurrencen blev der udviklet og forfattet syv 
artikler i de nævnte ugeblade om anderledes og ukendte cykelruter i vores 
bydele.

Et dommerpanel bestående af to professionelle fotografer, en journalist og 
lederen af Miljøpunkt Vesterbro/Sydhavn udvalgte de ti vinderbilleder og der 
blev efterfølgende produceret en A2-plakat, som blev udsendt til skoler, 
fritidshjem, biblioteker, politikere, organisationer og lign.

Vinderne af 1-3 præmierne blev afsløret under et offentligt arrangement i 
Sydhavnen, hvor der var mulighed for at få vasket og repareret sin cykel, 
deltage i en cykelrundvisning eller blot høre musik fra cykel-diskoteket: 
Vesterbro kanonen.

Plakaten hænger mange steder. Vi oplever den på biblioteker, på 
kontorer, i fritidshjem og i forvaltninger, hvilket er en indikator på at 
vores intentioner lykkedes. Vi ønskede at skabe et varigt produkt, hvis 
virkning strækker sig udover den relativt kortvarige projektperiode. 
Det lykkedes os at producere en plakat i så god kvalitet, at mod-
tagerne ønsker at have den hængende og således medvirke til løbende 
at erindre folk om det positive i at cykle.

Vi fi k rigtig mange positive tilkendegivelser på artiklerne i ugeavis-
erne og forventer at disse vil blive brugt fremover i kommende pro-
moveringer af cyklismens fortrin.

Arrangementet i Sydhavnen blev ikke det tilløbsstykke vi havde håbet 
på, hvilket kan forklares i et sammenfald med, at det var årets første 
feriedag samt, at lokaludvalget havde åbningsreception i deres nye 
lokaler.
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Sluk Lyset
I samarbejde med Vesterbro Lokaludvalg, deltog vi igen i den internationale 
Sluk Lyset kampagne. Igennem de sidste mange år har der været tradition for 
at kampagnen bliver markeret med en række stearinlys-koncerter, hvilket igen 
var konceptet i 2010. Vi arrangerede således 7 koncerter med 7 forskellige 
slags musik, på syv forskellige cafeer/spillesteder. Vi leverede musikken og 
betalte for den og spillestederne skulle udelukkende sørge for at den en-times 
koncert blev afviklet i et stearinlys-oplyst lokale.

Det er en positiv tradition 
vi har opfundet og vedlige-
holdt. At kunne tilbyde 7 
gratis koncerter er en dejlig 
ting, både for os, for 
spillestederne og for publi-
kum. Og arrangementet er 
også lige præcist så ander-
ledes, at det vækker beun-
dring og opmærksomhed fra 
både de nationale arrangører 
og fra beboerne i bydelen.

Facadeplanter
Efter at have kørt projektet med uddeling af gratis facadeplanter og -gitre i 5 
år er efterspørgslen ved at være dækket, hvorfor vi besluttede at uddelingen i 
foråret 2010 skulle være sidste gang. Dette blev opreklameret og vi fi k således 
fat i de sidste interesserede boligforeninger, som ønskede at få udbytte af 
projektet, inden afslutningen.

Projektet har i alle årene være et samarbejdsprojekt med Opzoomerne på Projektet har i alle årene være et samarbejdsprojekt med Opzoomerne på 
dansk.

Vi uddelte 101 plante og 75 plantegitre i 2010. Det var mere end en 
fordobling ift. uddelingen i 2009 og indikerer at vores indsats for at 
forklare beboerne, at dette var den sidste uddeling og derved deres 
sidste chance for at få gratis facadeplanter har været tilstrækkelig. 
Vi tror, at vi med denne uddeling har fået dækket den resterende 
efterspørgsel.

 Sammelagt har vi, i hele projektets løbetid, uddelt 1.203 planter.  
 På trods af, at ikke alle planter har overlevet og er blevet store, 
 vurderer vi projektet til at have en stor positiv indvirkning på 
 bydelen.

 Udover at 1.203 planter er et betydeligt løft af bydelens grønne  
 masse, så har de mange planteaktioner i boligforeningern ganske  
 givet også haft positive sociale effekter.

Høringer, møder og workshops
Vi har medvirket i samtlige relevante høringsfaser i årets løb. I forbindelse 
med sager af betydning for Sydhavnen er svarene indsendt med os som afsend-
er, hvorimod der er præcedens for, at høringsfaser i Vesterbro-sammenhænge 
udarbejdes i samarbejde med Vesterbro Lokaludvalg og derfor indsendes på 
deres brevpapir. 

Vi har ligeledes deltaget i alle de kommunale møder og workshops, hvor vores 
involvering kunne have betydning. 

Vi har levet op til vores eget succeskriterium og samtidig fået en lang 
række samarbejdspartnere til også at involvere sig.

 Sammelagt har vi, i hele projektets løbetid, uddelt 1.203 planter.  
 På trods af, at ikke alle planter har overlevet og er blevet store, 
 vurderer vi projektet til at have en stor positiv indvirkning på 
 bydelen.

 Udover at 1.203 planter er et betydeligt løft af bydelens grønne  
 masse, så har de mange planteaktioner i boligforeningern ganske  
 givet også haft positive sociale effekter.
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Åben RådgivningÅben Rådgivning
Kontoret er åbent når der er bemanding, men vi har to ugentlige åbningstider, 
som fortrinsvist anvendes til at udlevere og modtage cykler, el-sparemålere og 
andet udstyr, som folk kan låne af os. Den normale rådgivning foregår i stadig 
stigende grad over telefonen samt via nettet.

Ikke desto mindre kører vi en meget klar politik ift besøgende, idet vores 
kontor har fået en slags status som et af de steder, hvor man kan blive hjulpet 
videre på sin vej i enten det kommunale bureaukrati eller i bydelenes jungle 
af organisationer: Vi har altid tid til alle. Hvad enten de kommer for at drikke 
en kop kaffe, få en sludder, præsentere et projekt eller en ide, så skal vi have 
tid. Vi lever af at være behjælpelige og til rådighed for beboere i vores bydele 
og det skal ikke være os, der forhindrer en god kontakt mellem dem og os.

Vi føler selv, at vi har en rigtig god kontakt til vores bydele og at bydelenes 
beboere gerne kontakter os, hvis de har brug for det. 

Vi har gode kontakter i begge vores bydele og får løbende henvendelser, men 
vi må også erkende, at det ikke er muligt, at få samme kontakt til Sydhavnen, 
som vi har til Vesterbro alene pga. vores beliggenhed og vores historik, men vi 
arbejder ihærdigt på at give Sydhavnen en væsentlig og personlig betjening.

Lokaludvalgene
Vi har et godt samarbejde med de to lokaludvalg, dels pga. oplagte 
samarbejdsfl ader og dels fordi vi har til huse i samme bygning, lige over for 
hinanden. Kontakten er derfor umiddelbar og uden problemer.

Igennem året har vi gennemført en række samarbejdsprojekter med lokalud-
valgene og har opnået støtte til projekter.

Vi deltager i lokaludvalgenes arrangementer og har, i den udstrækning det er 
blevet efterspurgt, været aktive i planlægningen og afviklingen heraf. 

2010 sluttede med et meget tæt samarbejde mellem lokaludvalgenes 
fællessekretariat og Miljøpunkt Vesterbro/Sydhavn, idet vi blev tvunget ind i 
forhandlinger om en virksomhedsoverdragelse.

Vi vurderer samarbejdet og forholdet til Lokaludvalgene som godt 
og positivt, drevet af et fælles ønske om indfl ydelse og forandring. 
Forholdet til Vesterbro Lokaludvalgs medlemmer er, qua vores 
beliggenhed, stærkest, men pga. sekretariatets beliggenhed og 
Kgs. Enghave Lokaludvalgs medlem i vores bestyrelse er forholdet til 
dette også præget af gensidig respekt og samarbejde.

Diverse
Bestyrelsen arbejder videre med deres projekter vedr. promovering af 
økologiske butikker på Vesterbro, samt deres oplæg til en sammenhængende 
grøn struktur gennem Vesterbro og Sydhavn. Denne har indtil videre fundet vej 
til bydelsplanen for Vesterbro.

FORMIDLING, INFORMATION OG INVOLVERING
Vores hjemmeside er fortsat vores absolut vigtigste talerør. I 2010 var der 
gennemsnitligt 3.076 besøgende og 12.176 hits pr. måned. Antallet af besø-
gende er steget med 8% siden 2009, men antallet af ‘hits’ er næsten uændret 
siden 2009, hvilket betyder at hver enkelt besøgende ikke navigerer så meget 
rundt på vores site som førhen. Hver måned blev der gennemsnitligt foretaget 
1.060 downloads, hvilket er ca. 10 færre end i 2009. Tallene viser, at vi har 
forstået at udnytte dette vigtige talerør og gjort det nemmere for vores mål-
gruppe at servicere sig selv.

På Naturværkstedet hjemmeside er trafi kken også steget. Hver måned har vi 
605 besøg og 2.991 hits, hvilket er en stigning på henholdsvis 38% og 7% ift. 
2009. En stigning, som vi tilskriver vores revidering af hjemmesiden i 2009, 
hvorefter den fremtrådte langt mere brugervenlig, samt den lang større 
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selvhjulpne brugergruppe. 

Vores kommunikationstrategi kan opdeles i følgende grupper:
- Den personlige, hvor vi enten selv indkalder og afholder møder med 
relevante personer eller andre møder/fora, hvor vi deltager - enten som følge 
af en specifi k sag eller simpelthen for at vise fl aget og gøre opmærksom på os 
selv.
- Plakater som vi selv printer ifm. specifi kke arrangementer/projekter og 
hænger op i udvalgte områder, jvf. aktualitet.
- Annoncer i Vesterbro Bladet og Kgs. Enghave Bladet, som begge er meget 
læste lokalaviser med stor gennemslagskraft.
- Artikler i selvsamme blade.
- Små paragraffer under “Det Sker” i selvsamme blade.
- Omtale, artikler og annoncering i samarbejdspartneres udgivelser, 
hjemmesider og/eller kalendere.
- Annoncering via offentlige aktivitetskalendere som fx. www.aok.dk
- Historier, billeder og annoncering via vores facebook-profi l.

Vi er tilfredse med vores formidling af vores viden og tilbud 
gennem de ovennævnte kanaler, men er fortsat opmærksomme på, 
at vores vigtigste måde at formidle os og vores indsatsområde på er 
gennem deltagelse i eksisterende fora. Ved at være aktiv medspiller 
i bydelenes udvikling får vi mulighed for at sætte miljø-hensyn på 
dagsordenen.

I 2010 har der været mange mennesker tilknyttet vores arbejdsplads. 
Udover de fastansatte har der været tilknyttet to ansatte i løntilskud, en 
virsomhedspraktikant, en fritidsjobber og en række frivillige, som har været 
tilknyttet specifi kke projekter.

Vi tilknytter ligeledes løbende eksterne personer til at forestå opgaver, som 
vi ikke selv har ekspertise til. Vi har således gjort brug af en journalist, en 
skuespiller, en gøgler, et sydamerikansk performance-team og en tømrer ... 
for bare at nævne nogle. 

Vi er en meget lille arbejdsplads, som ikke kan tilbyde hverken Vi er en meget lille arbejdsplads, som ikke kan tilbyde hverken 
tårnhøje lønninger, avancementsmuligheder eller lukrative 
aftrædelsesordninger. Ikke desto mindre har vi aldrig haft 
problemer med at skaffe eller fastholde arbejdskraft. Arbejdspladsen 
er til gengæld kendetegnet af et højt engagement og en meget høj 
grad af ansvarlighed over for kolleger og formål, samt en kultur som 
giver folk mulighed for at afprøve sig selv, deres vilde ideer, deres 
kolleger og alt sammen med muligheden for både fi asko eller succes. 
Vi arbejder ikke med nul-fejl, men med mennesker .. for mennesker.

Netværk
Det er en umulig opgave at beskrive vores netværk. Vi har en meget bred 
kontaktfl ade, både fagligt, kollegialt og socialt og vi anvender vores netværk 
til at blive bedre til vores arbejde, udvikle os personligt og inspirere 
samarbejdspartnere.

I kommunalt regi er vores vigtigste samarbejdspartnere naturligvis teknik 
og miljøforvaltningens mange fagcentre, som vi netværker med mht. både 
egentlige projekter og strategier og processer med betydning for bydelene.

I det daglige er kontakten ml. de andre MILJØPUNKTER stærk og 
udfordrende. Vi koordinerer vores indsats og udarbejder fælles projekter samt 
afstemmer meninger og holdninger. Sidst, men ikke mindst inspirerer vi 
hinanden. Samarbejdet sker både på det daglige uformelle plan, gennem 
formelle møder, gennem ledergruppens møder og via koordinations-
gruppemøderne, hvor samtlige ansatte mødes og udveksler erfaringer.

S ta
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Bestyrelsen i MILJØPUNKT Vesterbro/Sydhavn består af ti personer, udpeget af 
ni forskellige organisationer på Vesterbro og i Sydhavn. Hver af disse personer 
repræsenterer et bagland, som MILJØPUNKT Vesterbro/Sydhavn samarbejder 
med og som indgår i vores netværk. Dette bagland udgør et sted mellem 3.000 
og 8.000 personer. Organisationerne repræsenterer selv et meget bredt udsnit 
af aktiviteterne i bydelene. Vi anvender organisationerne til at promovere 
MILJØPUNKT Vesterbro/Sydhavn og vores arbejde.

Vores netværk er store og adskillige. Vi er derfor i stand til at fi nde de rigtige 
samarbejdspartnere i vores daglige arbejde, både som sparringspartnere, 
samarbejdspartnere eller som talerør for vores arbejde. Vi samarbejder med 
og deltager i så forskellige lokale fora som: Vesterbro Lokal TV, VesterGror, 
Sidegaden, ByhaveNetværket, Opzoomerne på dansk, Økologisk Planteserv-
ice v. Jens Juhl,  Københavns delebiler, Energitjenesten, skolerne, Vesterbro 
og Kgs. Enghave Lokaludvalg, By & Havn I/S, Grøn Sydhavn Naturgruppen, 
Agendaråd Sydhavn, Det Grønne Knæ, Københavns Energitjeneste, Danmarks 
Naturfredningsforening, Friluftsrådet, Dansk Ornitologisk Forening, diverse 
frivillige organisationer i Sydhavnen, Børnekulturstedet, diverse erhvervsdriv-
ende, Settlementet, Billedskolen, Naturvejledernetværket, foreningen ByBi, 
Tippen Fårelaug, 
SydhavnsCompagniet og mange fl ere. Listen kan fortsættes i det uendelige.

MILJØPUNKT Vesterbro/Sydhavn har været i stand til at udvide vores 
netværk efter behov. Vi har formået at balancere imellem frivillig 
hjælp og professionel assistance på en måde, som har betydet, at 
vores samarbejdsrelationer kan betegnes som meget gode og 
positive.

Vores store netværk medfører også egentlig arrangementer. I 2010 
afvilede vi således en temaaften sammen med Økologisk Råd om 
luftforurening og trafi kbelastning.

Afvikling
Vi skal lukke. Det fi k vi at vide morgenen efter at forligspartierne bag budget 
2011 for KK blev enige. Det kom som et chok for os. Lige indtil den morgen 
havde der svirret rygter om alt muligt, men miljøpunkterne følte sig relativt 
sikre, idet vi gentagne gange var blevet fremhævet og rost for vores gode 
arbejde af politikerne på Rådhuset.

Så det var en uforberedt ledelse af Miljøpunktet, som modtog beskeden og 
måtte fi nde ud af, hvad der herefter skulle ske.

Grundet den meget dårlige økonomi til 
miljøarbejdet efter d. 1. juli 2011 så vi os 
ikke i stand til at videreføre arbejdspladsen 
og dets personale i den nuværende form. 
Derfor indledte vi en forhandlingsrunde med 
de to respektive lokaludvalg og denne forhandling 
blev afsluttet i januar 2011, med en aftale om en 
virksomhedsoverdragelse.

Aftalen indebærer at lokaludvalgene overtager ansvaret for vores to vigtig-
ste indsatsområder: Arbejdet på og med Sydhavnstippen samt for Vesterbro 
naturværksted. Ifm. overdragelsen af disse to opgaver, er vi enedes om at 
overdrage de to medarbejdere, som er tilknyttet arbejdet. 

Den daglige leder har derfor brugt megen tid på forhandlinger og administra-
tive procedurer ifm denne virksomhedsoverdragelse. Det egentlige miljøarbe-
jde har således været overladt til de to ansatte, som har påtaget sig opgaven 
med stor seriøsitet og ansvar. Den udefrakommende betragter har ikke 
bemærker, at miljøpunktet har været nede på hælene. Arbejdet er blevet 
udført, folk er blevet mødt med et smil og en professionel attitude og hjælp-
somheden har ikke lidt under vores pressede situation.
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Samlede indsats i forhold til centerets 
overordnede mål

MILJØPUNKT Vesterbro/Sydhavns overordnede formål og mål er:

Formål:
• At sikre og synliggøre et kontinuerligt arbejde med miljømæssig,  
 social, kulturel og økonomisk bæredygtighed i bydelen - både blandt  
 organisationer, erhvervsliv, daginstitutioner og beboere.

Mål:
• Sikre sammenhæng mellem kommunalt miljøarbejde og lokale Agenda  
 21 aktiviteter. 
• Medvirke til at sikre lokale demokratiske processer og principper. 
• Medvirke til at udvikle det tværsektorielle samarbejde – både på  
 lokalt og kommunalt plan. 
• Sikre et fortsat fokus på bæredygtighed i bydelens organisationer,  
 beboere, institutioner, foreninger og erhvervsliv.  
• Tilvejebringe miljøredskaber til brug for bydelens aktører. 

Det er bestyrelsens og personalets overbevisning, at MILJØPUNKT Vesterbro/
Sydhavn, med de allerede afsluttede, såvel som de igangværende aktiviteter 
opfylder det formål, som vi selv har defi neret.

Vi har stadig ikke økonomisk mulighed for at gennemføre en ekstern 
evaluering af de sidste års indsats. Vi har derved kun vores egne evalueringer 
og vurderinger at støtte os til. Hvert projekt bliver løbende vurderet af både 
ansatte, formandskab og bestyrelse, ligesom vi modtager meninger, holdninger 
og forslag fra vores daglige samarbejdspartnere. 

Vi anvender løbende multikriterie-vurderinger af vores arbejde, ligesom 
vi, i vores årscyklus, har indbygget en række medarbejderseminarer og 
temamøder, hvor arbejdet vurderes og tages op til revision. Vi anvender en 
cyklus til monitering af vores arbejde: Mission – vision – ressourcer og vilkår 

– indsatsområder – mål – succeskriterier – erfaringer og opfølgning … derpå – indsatsområder – mål – succeskriterier – erfaringer og opfølgning … derpå – indsatsområder – mål – succeskriterier – erfaringer og opfølgning … derpå 
genstartes cyklussen. Vi revurderes således konstant og ændrer metoder, genstartes cyklussen. Vi revurderes således konstant og ændrer metoder, 
indsatser, projekter, involverede og redskaber løbende.

Derudover er der naturligvis de tilbagevendende mandagsmøder 
(medarbejderne), bestyrelsesmøder samt møder med formandskabet, hvor 
arbejdet løbende diskuteres og vurderes.

Det er vores vurdering, at MILJØPUNKT Vesterbro/Det er vores vurdering, at MILJØPUNKT Vesterbro/
Sydhavns samlede indsats i 2010, må betegnes som Sydhavns samlede indsats i 2010, må betegnes som 
værende yderst tilfredsstillende.værende yderst tilfredsstillende.
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Økonomi - 2010Økonomi - 2010

Driftstilskud fra Københavns Kommune kr. 1.418.310
Øvrige indtægter kr. 463.929

Indtægter i alt kr. 1.883.239

Lønudgifter kr. 1.254.479
Øvrige personaleudgifter kr. 80.061
Kontorholdsudgifter kr. 101.332
Lokaleudgifter kr. 147.673
Andre udgifter kr. 21.852
Publikationer kr. 475
Aktiviteter/projekter kr. 284.666
Renteudgifter kr. 49

Udgifter i alt kr. 1.890.588

Årets resultat kr. -7.349
Overført fra 2009 kr. 40.087

Overført til dispositionsfonden pr. 1.1.2011 kr. 32.738



Felix Becker
miljø- og naturvejleder

tlf. 36 922 503
fb@miljopunkt-vsv.dk

Gregers Fauerskov 
miljømedarbejder

tlf 36 922 504
gf@miljopunkt-vsv.dk

Ansatte 

Niels Birk
daglig leder

tlf 36 922 501
nb@miljopunkt-vsv.dk

Katja Lange
miljømedarbejder 

tlf. 36 922 502
kl@miljopunkt-vsv.dk

Ansatte og bestyrelse

Bestyrelsen består af:

• Marianne Sølve, udpeget af Vesterbro handelsforening, formand
• Claus Andersen, udpeget af Agendaråd Sydhavn, næstformand
• Tony Andersen, udpeget af VesterGror, medlem af formandskabet
• Niels Vestergaard, udpeget af Vesterbro Lokaludvalg, medlem af  
 formandskabet
• Thomas Warburg, udpeget af Vesterbro Lokaludvalg
• Helle Dahn, udpeget af Kgs. Enghave Lokaludvalg
• Fanny Pedersen, udpeget af Kultur Vesterbro 
• Johs. Bertelsen, udpeget af Settlementet
• Henrik Knudsen, udpeget af BR (F)

Bestyrelsen mødes 4-6 gange om året, hvorimod møder i formandskabet 
afhænger af den aktuelle sagsbehandling. Der kan forekomme møder hver 
måned i formandskabet. Formandskabet består af formanden, næstformanden 
og to medlemmer udpeget af den samlede bestyrelse. 

Det tilstræbes af formands- og næstformandsposten besættes af personer, der 
repræsenterer de to forskellige bydele.
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Husk at besøge vores hjemmesider:Husk at besøge vores hjemmesider:

www.miljopunkt-vsv.dkwww.miljopunkt-vsv.dk
www.traestubben.comwww.traestubben.com

MILJØPUNKT Vesterbro/Sydhavn
c/o Vesterbro Demokratihus

Valdemarsgade 4, 1665 København V
tlf. 36 922 500

post@miljopunkt-vsv.dk
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“Der er ikke noget galt i at have det godt, 
medens vi prøver at få det bedre”


